
Obecnû pfiinesl minul˘ rok zvrat v pohledu svûta na globální zmûnu klimatu zpÛsobenou
nárÛstem skleníkov˘ch plynÛ vypou‰tûn˘ch ãlovûkem do atmosféry. SníÏit jejich

vypou‰tûní chtûjí uÏ i angliãtí konzervatisté. TûÏko fiíci, co je pfiesvûdãilo, zda nárÛst
extrémních projevÛ poãasí, snímky dokumentující úbytek ledovcÛ anebo je‰tû nûco docela
jiného. Ve stínu souboje o omezování skleníkov˘ch plynÛ a osud Kjótského protokolu pro-
bíhala i fiada dal‰ích mezinárodních jednání, napfiíklad o naplÀování Stockholmské úmluvy.
Arnika se aktivnû zúãastnila pfiedev‰ím kampanû „DodrÏte slovo, eliminujte POPs“ (POPs
= perzistentní organické látky), která mûla letos dva cíle: 

Ohlédnutí za uplynul˘m rokem… Hm, co o nûm fiíct? Tenhle úkol ãlovûka
nejdfiíve zaskoãí, pak nastává okno a aÏ nakonec pomalé vzpomínání, co
vlastnû uplynul˘ rok pfiinesl a co v nûm nenávratnû skonãilo. V âeské
republice byl poznamenan˘ hlavnû politick˘mi zmûnami a s nimi souvisejí-
cím stfiídáním i na postu ministra Ïivotního prostfiedí. Nov˘ ministr, Petr Jan
Kala‰ v‰ak stejnû neúfiadoval déle neÏ pÛl roku. Fakt, Ïe pfiedvolební odha-
dy dávaly Stranû zelen˘ch uÏ od poãátku ‰anci dostat se do Poslanecké
snûmovny Parlamentu âR, vedl také ostatní politické strany k „ozelenûní“
jejich programÛ. To byl pro na‰i zemi nov˘ fenomén, kter˘ by snad uÏ sám
o sobû mûl vést k pfiíznivûj‰í politice pro Ïivotní prostfiedí. Zatím jsme nemû-
li moÏnost se o tom pfiesvûdãit, protoÏe dosud nebyla nová stabilní vláda.
Trápí to i obãanská sdruÏení jako je Arnika, protoÏe nemáme jasného part-
nera pro jednání o rÛzn˘ch zámûrech, plánovan˘ch projektech, zákonech
a politikách. RÛzné jsou i postoje jednotliv˘ch ministrÛ.

V roce 2006 vûnovala Arnika velkou pozornost aktivitám smûfiujícím k omezení rtuti v Ïivotním pro-
stfiedí. Snímek zachycuje dobrovolnici a místopfiedsedkyni Arniky Lenku Petrlíkovou Ma‰kovou s dcerou
·árkou na pochodu „Za ãistou zemi, vzduch a vodu“ v Ústí nad Labem. Foto Arnika: Ondfiej Petrlík

Rok 2006 oãima Arniky
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Rozhovor 
s poslankyní 
Katefiinou Jacques 

VáÏení ãtenáfii,
Dovolte, abych vás s prvním leto‰-
ním ãíslem Arnika pfiivítal v roce
2007, aãkoliv se sv˘m pfiáním  pour
féliciter budu zfiejmû poslední.
Hned v úvodním textu si mÛÏete
pfieãíst, jak se Arnika loni otáãela
a co jsme vnímali jako nejv˘znam-
nûj‰í události roku 2006. K odpo-
lední kávû bych pak doporuãil roz-
hovor s populární poslankyní Stra-
ny zelen˘ch Katefiinou Jacques,
která se nám svûfiila nejen s tím, jak
se Ïenám prosazují zmûny a názory
v pfieváÏnû muÏské snûmovnû, ale
také s tím, jak dopadly rozbory
jejích vlasÛ na obsah rtuti. Pokud
patfiíte mezi milovníky lidsk˘ch
pfiíbûhÛ, ktefií se nechají rádi roz-
vibrovat pocitem spravedlivého
na‰tvání, asi uÏ tradiãnû zalistujete
na stranu ‰est, která je vûnována
Centru pro podporu obãanÛ. Ten-
tokrát vám nabídneme pfiíbûh lidí,
ktefií hledali klid v ru‰ném svûtû
a po vyãerpání celoÏivotních úspor
zjistili, Ïe si postavili dÛm vedle
ru‰né továrny. Pokud vám to pfiipa-
dá neuvûfiitelné, zaãnûte ãíst hned.
Gurmány pak patrnû zaujme text
na stranû pût, kde se dozví, co
obná‰í kupovat potraviny balené
v PVC. Doufám tedy, Ïe si v tomto
ãísle opût kaÏd˘ najde to své. 
Pfiíjemné ãtení!  

Marek 
Jehliãka, 
‰éfredaktor

pokraãování na str. 333
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❊ Jaká byla motivace Va‰eho rozhodnutí vstoupit do politi-
ky? Chcete nûco zmûnit, nûãeho dosáhnout?

MÛj zájem o politiku je dlouhodob ,̆ svût kolem mû mû zajímal
vÏdy. Vystudovala jsem sice politologii, ale spí‰e jsem poãítala
s tím, Ïe se budu realizovat napfi. v neziskovém sektoru nebo na
akademické pÛdû. Donedávna pro mû neexistovala politická plat-
forma, se kterou bych mohla spolupracovat s ãist˘m svûdomím.
Nakonec mi takovou moÏnost dala Strana zelen˘ch a jsem za to
vdûãná. M˘mi hlavními tématy jsou ochrana lidsk˘ch práv a roz-
voj obãanské spoleãnosti, ale jako poslankynû malé parlamentní
strany se nemÛÏu pfiíli‰ specializovat, vyjadfiovat se musím
k velmi pestré paletû témat.

❊ Jak se Vám Ïije jakoÏto Ïenû v Poslanecké snûmovnû, kde
pfievládají muÏi? Je pro Ïenu tûÏ‰í prosazovat názory?

Vy‰‰í zastoupení Ïen nejen v politice, ale v rozhodovacích funk-
cích vÛbec je Ïádoucí a k ideálu máme daleko. Strana zelen˘ch pfii-
vedla do snûmovny tfii muÏe a tfii Ïeny a ukázali jsme, Ïe rovné
zastoupení moÏné je. Pro Ïeny je politické angaÏmá sloÏitûj‰í,
mimo jiné proto, Ïe musejí obvykle slouãit povinnosti rodinné
a profesní.

❊ Co by se dalo z ekologického hlediska zmûnit ve státních
institucích a pfiímo ve Snûmovnû? Tfiídí napfi. poslanci
odpad?

Klub Strany zelen˘ch odpad pochopitelnû tfiídí, nádoby jsme si
v‰ak museli zfiídit sami. Jednotné parlamentní regule zatím nee-
xistují, ale my budeme usilovat o to, aby se to zmûnilo. Ideální by
byl pfiechod na recyklovan˘ kanceláfisk˘ papír, ekologiãtûj‰í
zdroje svûtla a tepla nebo pfiedûlání vládního a parlamentního
vozového parku na fiepkov˘ nebo alternativní pohon.

❊ Pracuje v souãasné dobû nebo v nejbliÏ‰í budoucnosti
Poslanecká snûmovna ãi cel˘ Parlament na nûjak˘ch záko-
nech t˘kajících se ochrany Ïivotního prostfiedí? Jako poslan-
kynû máte zákonodárnou iniciativu. Máte v plánu navrh-
nout a pokud moÏno prosadit nûjak˘ zákon t˘kající se Ïivot-
ního prostfiedí, tfieba i nad rámec politiky Va‰í strany?

Zatím se Zelen˘m podafiilo prosadit nulovou spotfiební daÀ
u ãist˘ch biopaliv v dopravû, hlasovali jsme pro zdraÏení cigaret
a napomohli jsme odmítnutí populistické novely silniãního záko-
na. Navrhujeme omezení kamionové dopravy a zapojíme se do
novely zákona na ochranu zvífiat proti t˘rání. V této souvislosti
chci zabránit praxi rybafiení na Ïivou návnadu nebo chytání pst-
ruhÛ elektrick˘m proudem.

Za v˘znamn˘ úspûch povaÏuji oba texty koaliãních smluv, na
nichÏ se Zelení podíleli. Podafiilo se nám stanovit urãit˘ standard
a ukázat, co v‰echno je v rámci kompromisního jednání moÏné.
Hned v preambuli je kladen dÛraz na ekologickou odpovûdnost,
podporu vûdy a v˘zkumu a investic do ekologick˘ch technologií.
V daÀové oblasti do‰lo k roz‰ífiení titulÛ ve sníÏené sazbû o bio-
masu pro vytápûní a technologie v˘roby tepla z obnoviteln˘ch
zdrojÛ. Ekologická daÀová reforma byla z na‰eho podnûtu novû
formulována tak, Ïe v budoucnu dojde k transformaci stávajících
poplatkÛ za zneãi‰Èování ovzdu‰í na emisní daÀ z CO2. V oblasti
dopravy dojde k omezení jízdy kamionÛ, podporována bude
kombinovaná doprava a v˘stavba vefiejn˘ch logistick˘ch center.
Urychlí se v˘stavba vysokorychlostních tratí. M˘tné zavedeme od
3,5 tuny na v‰ech silnicích. Harmonogram v˘stavby dopravní sítû
upfiednostní budování obchvatÛ obcí pfied stavbou nov˘ch úsekÛ
dálnic a rychlostních silnic. Více penûz pÛjde na obnovu vozidel
vefiejné dopravy, zv˘hodnûna budou vozidla s nízk˘mi emisemi.
Je zde závazek sníÏení energetické spotfieby o 40 % do roku 2020
a závazek ochrany klimatu. Vláda, v níÏ zasednou Zelení, nebude
plánovat ani podporovat v˘stavbu nov˘ch jadern˘ch blokÛ
a zachová územní limity tûÏby hnûdého uhlí.

❊ Zúãastnila jste se prÛzkumu zji‰Èování obsahu rtuti ve vla-
sech. Znáte jiÏ v˘sledky? Pokud jsou pozitivní, jaká je Va‰e
reakce? Myslíte, Ïe se na v˘skytu rtuti ve vlasech lidí dá
nûco zmûnit? Pokud ano, co?

PrÛzkumu jsem se zúãastnila a v˘sledky jsou spí‰e ‰patné, zfiej-
mû v dÛsledku konzumace ryb (jiné maso uÏ déle neÏ deset let
nejím). Takovéto testy povaÏuji za dobré, protoÏe upozorní nejen
testované osoby, ale celou spoleãnost na nebezpeãí jak nezdrav˘ch
návykÛ, tak ‰patného stavu Ïivotního prostfiedí a mohou motivo-
vat ke zmûnám jak v individuálním pfiípadû, tak celospoleãensky.
Mû osobnû toto zji‰tûní zfiejmû posune je‰tû blíÏe k plnému vege-
tariánství.

Tomá‰ Srb

Tváfi poslankynû Strany zelen˘ch Katefiiny Jacques je
jednou z tûch, které jsme si po volbách zvykli vídat
v televizních zprávách. Povídali jsme si s ní o tom, jak
se Ïenám dafií prosazovat názory v Poslanecké snû-
movnû, ãeho by chtûla jako politiãka dosáhnout
i tom, jak dopadly rozbory jejích vlasÛ na obsah rtuti. 

Katefiina Jacques: Snûmovna by
mûla pfiejít na recyklovan˘ papír

Katefiina Jacques, poslankynû Parlamentu âeské republiky za Stranu
zelen˘ch. Foto: Zdenûk Rerych  
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1) pfiesvûdãit Evropskou unii, aby nepfiijímala pfiíli‰ benevolentní
limity pro obsah POPs v odpadech a 2) dosáhnout toho, aby se
strany Stockholmské úmluvy zasadily o takov˘ v˘klad tzv. nejlep-
‰ích dostupn˘ch technik a nejlep‰í praxe z hlediska Ïivotního pro-
stfiedí, kter˘ povede k co nejvût‰í minimalizaci POPs. Prvního
cíle se dosáhnout nepodafiilo, zatímco druhého ano.

V âeské republice se jiÏ druh˘m rokem zvefiejÀoval pfiehled
únikÛ a pfienosÛ ‰kodliv˘ch látek z jednotliv˘ch prÛmyslov˘ch pro-
vozÛ do Ïivotního prostfiedí. Rozdíly mezi zatím dvûma hlá‰eními
byly v nûkter˘ch pfiípadech znaãné. Nûkteré podniky znaãnû sníÏi-
ly mnoÏství vypou‰tûn˘ch látek, zatímco u jin˘ch naopak narostly.
Z pohledu Arniky bylo zajímavé sledovat, jak svoje emise ‰kodlivin
sníÏily pfiedev‰ím podniky, které skonãily na prvních místech Ïeb-
fiíãkÛ nejvût‰ích zneãi‰ÈovatelÛ v roce pfiedchozím. Ukázalo se tedy,
Ïe jde o dÛleÏit˘ nástroj v motivaci prÛmyslov˘ch podnikÛ ke sni-
Ïování mnoÏství vypou‰tûn˘ch toxick˘ch látek. Právû proto je v‰ak
‰koda, Ïe v roce 2006 ministerstvo Ïivotního prostfiedí pfiipravilo
nov˘ zákon o integrovaném registru zneãi‰Èování, kter˘  znaãnû
omezí rozsah informací, jeÏ jsou podniky povinny kaÏdoroãnû hlá-
sit - napfiíklad o obsah látek v odpadech, ale také nebudou muset
ohla‰ovat nûkterá celá prÛmyslová odvûtví. V roce 2007 bude
o koneãné podobû zákona rozhodovat Parlament âeské republiky. 

Dlouho diskutovaná síÈ území potfiebn˘ch k ochranû celoev-
ropsky ohroÏen˘ch druhÛ rostlin a ÏivoãichÛ Natura 2000 není
na území âeské republiky stále dokonãena. Arnika a dal‰í nevlád-
ní organizace na to opakovanû upozorÀují Evropskou komisi.
V dubnu se konal v Darové u Plznû biogeografick˘ semináfi, kde
síÈ nevládních organizací zamûfiená na Naturu 2000 a koordino-
vaná Arnikou slavila urãit˘ úspûch. „S v˘sledkem semináfie jsme
spokojeni. Vût‰ina na‰ich v˘tek byla Evropskou komisí pfiijata. Ke
stávajícím devíti procentÛm jsme navrhovali doplnit dal‰í lokality
o celkové rozloze 2 % území republiky, které by v˘raznû zv˘‰ily
ochranu jednotliv˘ch typÛ stanovi‰È,“ uvedl RNDr. Mojmír Vla-
‰ín z brnûnské Veronicy jménem nevládních organizací na semi-
náfii (Viz http://natura.arnika.org).

Ve vládním seznamu chybí nûkolik velmi kvalitních lokalit, pfie-
stoÏe zcela odpovídají stanoven˘m kritériím v˘bûru. Napfiíklad
kaÀon Labe se svou zcela unikátní pfiírodou byl navrÏen ve velmi
omezené podobû. „V tomto pfiípadû si myslíme, Ïe ‰lo o politické
dÛvody, protoÏe toto území v pÛvodnû navrÏeném rozsahu by
bylo v kolizi s kontroverzním zámûrem na v˘stavbu jezu. Takov˘
postup je ale v rozporu s evropskou smûrnicí, podle níÏ je Natu-
ra utváfiena,“ komentovala postup vlády v dubnu Katefiina Hlava-
tá, vedoucí programu Ochrana pfiírody sdruÏení Arnika.  Právû
plánovaná stavba jezu na Labi se táhla i rokem 2006 a zamûstná-
vala ná‰ program Ochrana pfiírody a ani zpoãátku roku 2007 se
nezdá, Ïe by jí byl definitivní konec. Na‰tûstí s koncem roku vzal
za své plán ministerstva zemûdûlství na v˘stavbu stovek pfiehrad
po celé republice (Viz str. 4).

Nejsou to v‰ak jen mezinárodní a celostátní témata, která h˘ba-
la v minulém roce svûtem a Arnikou. Bûhem roku 2006 pomohl
jeden z programÛ Arniky, Centrum pro podporu obãanÛ (CEPO),
zaloÏit 12 nov˘ch obãansk˘ch sdruÏení, která se vûnují ochranû
Ïivotního prostfiedí mûst a obcí. ObãanÛm, obãansk˘m sdruÏením
a obcím jsme poskytli celkem 543 bezplatn˘ch konzultací v poboã-

kách v Praze, Dûãínû, Ostravû a Jihlavû. ¤e‰ili jsme 142 rÛzn˘ch
pfiípadÛ po‰kozování Ïivotního prostfiedí a lidského zdraví. 

CEPO pomohlo obcím na Litomûfiicku zabránit v˘stavbû  ‰ro-
ti‰tû autogramÛ. Na bfiehu Labe u Lovosic se mûly zfiejmû likvi-
dovat i vraky z Nûmecka. V záfií s obcí Dolní Kalná a Obãansk˘m
sdruÏením Pod Rovnûmi zabránilo po‰kození oblasti PodroveÀska
na úpatí Krkono‰ velkoobjemovou tûÏbou ãesk˘ch granátÛ.
V fiíjnu se podafiilo v poslední chvíli zachránit âeãelické jezero
u Mûlníka pfied zasypáním odpady. Jezero je vyhledávan˘m mís-
tem pro rekreaci obyvatel okolních vesnic a domovem vzácn˘ch
sladkovodních medúzek. Na závûr roku se pak spolu s Obãansk˘m
sdruÏením Nové Úvaly podafiilo zamezit roz‰ifiování lisovny auto-
mobilov˘ch karosérií ESSA Czech v Úvalech u Prahy. Krajsk˘
úfiad vydal k zámûru negativní stanovisko v procesu EIA. Lisovna
byla postavena protiprávnû v roce 2000 vinou státních úfiedníkÛ
a po‰kozuje zdraví stovek lidí. 

CEPO také po cel˘ rok vedlo kampaÀ proti v˘stavbû mrako-
drapÛ na praÏské Pankrácké pláni. Spolu s Obãanskou iniciativou
Pankráce, Pankráckou spoleãností a Ateliérem pro Ïivotní pro-
stfiedí jsme se úãastnili správních fiízení a jednali s Centrem svû-
tového dûdictví UNESCO. Ministr kultury Martin ·tûpánek
v závûru roku zru‰il povolení vydaná praÏsk˘mi památkáfii. 

Programy a poboãky Arniky se také po cel˘ rok úãastnily desí-
tek správních fiízení a bránily zdravé stromy, které mûly b˘t zby-
teãnû pokáceny. KvÛli stavbû prodejny Lidl v Ostravû-Porubû
mûlo zmizet 70 stromÛ, 17 stromÛ mûlo padnout za obûÈ roz‰ifio-
vání Opavské ulice tamtéÏ. Tisíc zdrav˘ch stromÛ jsme zachráni-
li ve Hfiensku, kde mûly ustoupit kvÛli roz‰ífiení silnice.

Nûkteré z projektÛ a kampaní Arniky a také nûkteré z problémÛ
Ïivotního prostfiedí nás budou provázet i rokem 2007. Proto pfieje-
me Vám i sobû hodnû zdrav˘ch stromÛ, lidí se zdrav˘m rozumem
na rozhodujících místech, ãistou a Ïivotodárnou vodu v potocích
a fiekách, bukové zdraví a slunce v du‰i po cel˘ rok 2007.                 

Martin Skalsk˘ a Jindfiich Petrlík

33 pokraãování ze strany 1

Martin Nûmec a Milan Havel z programu Toxické látky a odpady umis-
Èují do vody speciální vzorkovaãe, s jejichÏ pomocí Arnika sledovala
kvalitu vody v fiekách Beãva a Haná. Foto Arnika: Jindfiich Petrlík



Co je to Plán hlavních povodí 
a k ãemu je dobr˘?

Plán hlavních povodí je dokument urãující státní politiku v oblas-
ti péãe o vodu a vodní zdroje. Pfiipravuje se na 6 let a stanovuje,
jak˘m zpÛsobem se bude s fiekami jako zdroji vody nakládat. Plán
hlavních povodí (dále PHP) pfiipravuje ministerstvo zemûdûlství, do
jehoÏ kompetence spadá vodní hospodáfiství, a ministerstvo Ïivotní-
ho prostfiedí, které má na starosti protipovodÀovou ochranu. Na pfií-
pravû PHP se podílejí i kraje. Plán hlavních povodí coby základní
dokument vodního hospodáfiství by mûl definovat základní principy
péãe o vodní toky a zdroje a vymezit opatfiení, díky nimÏ by se mûl
zlep‰it celkov˘ stav vod v âeské republice. Mûl smûfiovat k tomu,
abychom své vodní zdroje spravovali co nejlépe z hlediska rovnová-
hy potfieb pfiírody, krajiny a lidské spoleãnosti.

Pfiehrady
Zvefiejnûn˘ návrh Plánu hlavních povodí ale stanovoval tzv.

„mûkká“ opatfiení velmi obecnû. Zato v‰ak obsahoval v˘ãet tzv.
území hájen˘ch pro pfiípadnou v˘stavbu pfiehrad. Pfiehrad bylo
v plánu více neÏ 200 ve v‰ech povodích a krajích. Nejvût‰í z nich,
Skryje na Berounce, by mûla plochu 2100 ha. Nûkteré by zatopily
celé obce nebo jejich ãásti (Nové Hefiminovy, Paseky, Vilémov, Vest-
fiev). Jiné by mûly dopad „jen“ na pfiírodu a krajinu (Spálov, Hukval-
dy a dal‰í). Pfiehrady byly podle ministerstva pouze v˘hledové, ale
byly mezi nimi nádrÏe, jejichÏ v˘stavba je plánována uÏ dlouho -
napfi. Mûlãany na Královéhradecku ãi nádrÏ Teplice na fiece Beãvû.
V˘ãet v˘hledov˘ch pfiehrad v Plánu hlavních povodí vzbudil vlnu
protestÛ obcí, nevládních organizací i odborníkÛ. 

K ãemu jsou dobrá mûkká opatfiení
Ministerstvo zemûdûlství argumentuje tím, Ïe jde jen o v˘hledové

plány, které mají fie‰it dopady klimatick˘ch zmûn, kdy se pfiedpoklá-
dají dlouhá bezesráÏková období. Tyto negativní dopady by se ale
mûly fie‰it pfiedev‰ím komplexním zpÛsobem a „mûkk˘mi opatfiení-
mi“, která pracují s pfiirozen˘mi retenãními schopnostmi krajiny.
Tato opatfiení pfiedstavují efektivní a levn˘ zpÛsob péãe o vodní zdro-
je, nehledû na to, Ïe vodní nádrÏe mohou b˘t jako zdroj vody náchyl-
né ke zneãi‰tûní a péãe o nû je nákladná. Dobfie spravované toky
a obhospodafiovaná krajina pomáhají zpomalit odtok vody z krajiny,
kter˘ ve svém dÛsledku zmírÀuje prÛbûh povodní, zvy‰uje samoãisti-
cí schopnost fiek a zadrÏí vodu v krajinû. ZároveÀ poskytují prostor
pro mnoho ÏivoãichÛ a rostlin závisl˘ch na vodním prostfiedí.

I ryze technická opatfiení mají ale své místo v péãi o vodní toky:
tam, kde v obcích hrozí povodÀové ‰kody na lidsk˘ch obydlích ãi

zdraví a Ïivotech, je moÏné toky regulovat. Naopak ve volné krajinû
je Ïádoucí odtok vody co nejvíce zpomalit.

Protestovaly obce, 
nevládní organizace i vûdci

Rámcová smûrnice o vodách vyÏaduje aktivní zapojení vefiejnosti do
procesu plánování. Pfiesto vût‰ina obcí nebyla dostateãnû (nebo vÛbec)
informována o pfiipravovaném dokumentu a moÏn˘ch dopadech.  

Vût‰ina pfiipomínek se t˘kala seznamu pfiehradních nádrÏí. Obce
vût‰inou poÏadovaly vyfiazení konkrétních lokalit ze seznamu.
Zástupci obcí si stûÏovali na malou informovanost o zámûru a na
negativní dopady na místní rozvoj - pokles atraktivity lokalit,
v extrémních pfiípadech zatopení obcí ãi jejich ãástí. Zajímav˘ byl
argument proti nádrÏi Skryje na Berounce - území je poddolováno
uranov˘mi doly a je nestabilní. Odborníci poukazovali na mnohé
stfiety s ochranou pfiírody, v nûkter˘ch pfiípadech dokonce na stfiety
s Naturou 2000 - napfi. nádrÏ Smolov na fiece Radbuze. Arnika pou-
kazovala také na nedostateãné zamûfiení Plánu na mûkká opatfiení. 

V fiíjnu se uskuteãnilo boufilivé vefiejné projednání koncepce
a v listopadu zorganizovalo ministerstvo zemûdûlství dal‰í setkání.
Ani to v‰ak nepfiineslo vzájemné porozumûní. Na základû nespoko-
jenosti s jednáním ministerstva vznikl otevfien˘ dopis vládû, vyz˘va-
jící ministry, aby nepodpofiili Plán hlavních povodí s pfiehradami.
Pod text se podepsalo 52 obcí a 46 organizací vãetnû Arniky. SvÛj
dopis sepsali také vûdci z rÛzn˘ch akademick˘ch institucí. Odborní-
ci poukazují pfiedev‰ím na nedostateãné vyuÏití alternativních zpÛ-
sobÛ péãe o vodní zdroje a krajinu a jednostranné zamûfiení doku-
mentu na technická opatfiení.

Spojené úsilí nakonec pfiineslo své ovoce: pfiestoÏe Plán hlavních
povodí mûl b˘t podle zákona schválen vládou do 22. prosince loÀ-
ského roku, nebyl nakonec po dohodû mezi ministryní zemûdûlství
a ministrem Ïivotního prostfiedí vÛbec pfiedloÏen k projednání ve
vládû. Podle této písemné dohody o spoleãném postupu bude PHP
pfiepracován do 15. bfiezna.

Nov˘ dokument by mûl klást dÛraz pfiedev‰ím na mûkká krajináfi-
ská opatfiení, která mohou fie‰it více aspektÛ najednou (povodÀovou
ochranu i nedostatek sráÏek, zachování druhové rozmanitosti, ãist‰í
fieky). ZároveÀ by z koncepce mûl zmizet seznam pfiehrad. To zna-
mená, Ïe pfiehrady nebudou souãástí státní politiky v oblasti vod,
která by umoÏÀovala jejich rychlej‰í prosazení, pfiípadnû snaz‰í
financování na úkor zodpovûdného pfiístupu k vodû v krajinû. 

Katefiina Hlavatá

pprrooggrraamm  OOCCHHRRAANNAA  PP¤¤ÍÍRROODDYY

V závûru loÀského roku se rozvífiila diskuze nad sezna-
mem 200 pfiehrad, kter˘ je souãástí Plánu hlavních
povodí âeské republiky. Obyvatelé obcí, kde by mûly
pfiehrady stát, se bojí, Ïe jejich domovy budou zatope-
ny. Obce se pak strachují o svÛj budoucí rozvoj. Ochra-
náfiÛm se nelíbí nedostateãnû zdÛvodnûné plány na
megalomanské projekty pfiehrad. Ministerstvo zemû-
dûlství nás konej‰í, Ïe pfiehrady jsou aÏ to poslední
fie‰ení a k jejich pfiípadné v˘stavbû dojde aÏ za padesát
ãi více let. Jak to tedy je s dvûma sty pfiehrad, Plánem
hlavních povodí a budoucností na‰ich fiek? 

Bude se v âeské republice stavût 200 pfiehrad?

Pfiehrady jsou drah˘m a pfiitom velmi ne‰etrn˘m zásahem do krajiny.
Zatímco napfi. ve Francii (a v dal‰ích zemích) se pfiehrady bofií a fieky
se namáhavû vracejí do pÛvodního stavu, âesko chce postavit 200
nov˘ch. Nejsme trochu pozadu?             Ilustraãní foto: Tomá‰ Rejdal
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Riziko pfiedstavují pfiedev‰ím obaly z PVC. Opakované rozbo-
ry, které nechala Arnika provést, potvrdily v obalech z toho-

to plastu pfiítomnost ‰kodliv˘ch látek, jeÏ se mohou do potravin
uvolÀovat. Jednalo se o 4-nonylfenol - látku známou sv˘m nega-
tivním vlivem na hormonální systém ãlovûka. Dal‰í ‰kodlivou che-
mikálií, kterou Arnika v obalech z PVC objevila, byly ftaláty, které
pÛsobí nepfiíznivû na v˘voj muÏsk˘ch reprodukãních orgánÛ a jsou
toxické pro testikulární buÀky zaji‰Èující normální produkci hor-
monÛ a spermií. Nezanedbatelné jsou také jejich úãinky na játra,
ledviny, plíce a na sráÏlivost krve. Obû látky pfiitom není povoleno
pouÏívat pfii v˘robû obalÛ na potraviny.

Arnika proto v pfiedvánoãním ãase uspofiádala v Ostravû, Praze
a v âesk˘ch Budûjovicích akce zamûfiené na informování vefiejnos-
ti. Dobrovolníci Arniky rozdávali pfied obchodními domy zákazní-
kÛm letáky s informacemi o tom, na jaké potraviny balené v PVC
mohou v daném obchodû narazit a ãím je tento plast ‰kodliv .̆
V letáku lidé na‰li také popis symbolÛ, podle kter˘ch PVC poznají:
v trojúhelníkové recyklaãní znaãce, která b˘vá vyraÏena na spodní
stranû plastového v˘robku anebo na papírové etiketû s názvem

v˘robku, je buì ãíslice „3“ nebo písmeno „v“. Pod trojúhelníkem je
pak nápis „PVC“, „V“ nebo „vinyl“ .

„Nejvíce otázek mûly Ïeny,  jejichÏ ruce ãasto nesly tíhu ta‰ek
pfieplnûn˘ch jídlem pro celou rodinu. Nejãastûji se ptaly, které
potraviny obvykle b˘vají v PVC baleny a jak vÛbec takov˘ obal
poznají,“ popsala svoji zku‰enost z happeningÛ Mirka Jopková.

Arnika jiÏ v roce 2003 vyzvala obchodní fietûzce, aby neprodáva-
ly potraviny balené do PVC.  Spoleãnost Ahold Central Europe,
která  v âeské republice spravuje supermarkety Albert a Hyperno-
va, pfiislíbila náhradu PVC obalÛ u potravin, které sama balí.

Miroslava Jopková a Marek Jehliãka

K VánocÛm neodmyslitelnû patfií hojnost dobrého
jídla a pití. V ãase pfiedvánoãním lidé více neÏ v jiné
dny utrácejí své peníze za potraviny. Pfiitom mnohdy
netu‰í, Ïe i dobrá husa ãi kachna, nebo vánoãní peãi-
vo mÛÏe znamenat hrozbu nejen pro jejich zdraví,
ale také Ïivotní prostfiedí - jde tedy hlavnû o obal.

PVC na vánoãní stÛl nepatfií

Nejvíce otázek mûly Ïeny, které se ptaly, jaké potraviny b˘vají v PVC
baleny a jak takov˘ obal poznají. Foto Ekolist: Hugo Charvát

KdyÏ se ve ·trasburku o REACHi hlasovalo, bylo tím smû-
rem upnuto mnoho oãí. Arnika v hlasovacím sále nechybû-

la. Pfiivezla evropsk˘m poslancÛm petici Budoucnost bez jedÛ II,
kterou v âeské republice podepsalo pfies 17 tisíc lidí. Oslava se
v‰ak nekonala. Poslanci pfiání sv˘ch obãanÛ ignorovali a radûji
dali pfiednost návrhu REACHe osekanému zástupci evropsk˘ch
vlád podle poÏadavkÛ prÛmyslu.

REACH je zkratka slov Registrace, Evaluace, Autorizace Che-
mikálií. Signatáfii petice Budoucnost bez jedÛ II, sdruÏení Arnika
a dal‰í evropské nevládní organizace, lékafiská sdruÏení, skupiny
na ochranu spotfiebitelÛ a pokrokové firmy z celé Evropy Ïádali,
aby REACH zavedl povinnou náhradu nebezpeãn˘ch chemic-
k˘ch látek bezpeãnûj‰ími alternativami a povinnost v˘robcÛ
poskytovat spotfiebitelÛm úpln˘ seznam chemick˘ch látek obsa-
Ïen˘ch ve v˘robku. REACH mûl mimo jiné zavést také zákaz
pouÏívání a distribuce látek, o kter˘ch nebyla dodána poÏadova-
ná data.

Tyto poÏadavky vycházely jednak z principu pfiedbûÏné opa-
trnosti, jednak ze zku‰eností, ale i ze souãasné praxe. ·lo o to
zabránit pfiípadÛm, kdy se napfiíklad dlouhá léta pouÏívaly poly-
chlorované bifenyly (PCB) jako pfiísada do rtûnek - neÏ se pfii-
‰lo na jejich niãivé úãinky pro lidské zdraví a s PCB se zaãalo
manipulovat pouze v ochrann˘ch prostfiedcích. Ve v˘robcích
z PVC se dodnes bûÏnû pouÏívá reprotoxick˘ ftalát DEHP.
Nebezpeãné bromované zpomalovaãe hofiení zase mÛÏeme najít
v poãítaãích, mobilech ãi záclonách. O pÛsobení dal‰ích stovek
chemikálií, které kupujeme s v˘robky denní spotfieby, pak
nemáme buì Ïádné nebo jen kusé informace.

Od REACHe se ãekalo, Ïe tuto situaci zmûní. REACH sice
byl pfiijat, ale obsahuje závaÏné mezery, které nadále umoÏní
pouÏívat mnoho chemick˘ch látek, které mohou zpÛsobit
váÏné zdravotní problémy, vãetnû rakoviny, po‰kození plodu
a naru‰ení rozmnoÏování. Bez potfiebné podpory a dohledu
budou nebezpeãné chemické látky i nadále kontaminovat Ïivou
pfiírodu a REACH selÏe. Pfiesto pfiedstavuje oproti souãasnému
stavu pokrok, ale musíme jeho naplÀování vûnovat náleÏitou
pozornost. I za to málo mÛÏeme vdûãit podpofie obãanÛ a eko-
logick˘m organizacím z celého svûta. Bez nich by REACH byl
je‰tû hor‰í. Dûkujeme i v‰em signatáfiÛm petice Budoucnost
bez jedÛ II.

Marek Jehliãka

REACH je na svûtû, ale bez Ïivota
O nové evropské legislativû, která ve‰la ve známost pod
zkratkou REACH, se mluvilo fiadu let. Tato zákonná
norma mûla znamenat zásadní pfievrat v pfiístupu Evro-
py k pouÏívání toxick˘ch látek ve v˘robcích a tím i v pfií-
stupu k ochranû lidského zdraví a Ïivotního prostfiedí.



Projekt odsouhlasilo zastupitelstvo mûsta Bor, kterému patfií ãást
klíãov˘ch pozemkÛ. Vzápûtí vznikla proti zámûru petice, kterou

bûhem krátké doby podepsalo více neÏ pût set lidí. „S v˘stavbou tak
obrovského rekreaãního areálu zásadnû nesouhlasíme. Znepfiístupnûní
krajiny, kácení zdravého lesa, obrovsk˘ nárÛst automobilové dopravy
a produkce odpadÛ by mûly zniãující vliv na Ïivot zdej‰ích lidí,“ fiíká
Jaroslav Bíl ,̆ kter˘ zastupuje petiãní v˘bor. K „Petici proti v˘stavbû
Evropského rekreaãního parku“ se pfiipojili obyvatelé Borovan,
Holostfiev, Bojeãnice, Starého Sedla, V˘rova, Kosova, Kladrub, Brodu
u Stfiíbra, Bene‰ovic, Prostibofie a Tunûchod. Z obce Borovany,
v jejímÏ katastrálním území se navrhovaná investiãní akce má uskuteã-
nit, ji podepsalo 98% obãanÛ.  

Na sklonku léta pfiedali obãané svou petici 47 úfiadÛm státní správy
a samosprávy, které budou o projektu spolurozhodovat. „Chtûli jsme,
aby úfiady znaly postoj obãanÛ co nejdfiíve a nemohli pak tvrdit, Ïe jsme
se ozvali pozdû, jako se tomu stalo v mnoha podobn˘ch pfiípadech,“
fiíká Jaroslav Bíl .̆ Mimo Krajského úfiadu PlzeÀského kraje, Minister-
stvo Ïivotního prostfiedí âR a Mûstského Úfiadu Stfiíbro v‰ak vût‰ina
úfiadÛ na petici nereagovala. „JestliÏe úfiady poru‰ují zákony uÏ pfii vyfii-
zování petic, skuteãnû se obáváme, jak bude probíhat projednávání
rekreaãního parku. Chceme v‰ak vyuÏít v‰ech právních moÏností
k zastavení projektu,“ dodal Bíl .̆

Lékafi Jifií Petz z obce Kosov o projektu rekreaãního parku tvrdí, Ïe
je pfiedimenzovan .̆ „Investor neskr˘vá, Ïe areál má slouÏit zahraniãní
klientele. A kdyÏ se nepodafií tolik lidí pfiilákat? Vedle fatálních násled-
kÛ pro Ïivot zdej‰ích lidí pfii v˘stavbû i provozu se dûsíme toho, co se
stane, kdyby projekt zkrachoval. Zdej‰í krajina by byla navÏdy zniãená
a tak obrovsk˘ areál by se stûÏí podafiilo rozumnû vyuÏít,“ fiekl Petz.
Ten zároveÀ zpochybnil pfiínos rekreaãního parku pro sníÏení neza-
mûstnanosti. „Je pravda, Ïe je zde hodnû lidí bez práce. Evropsk˘ park
by ale vyÏadoval pfieváÏnû nekvalifikované manuální pracovníky. Prob-
lém nezamûstnanosti by se tím rozhodnû nezlep‰il.“

Obavy místních sdílí také vedoucí Programu Ochrana pfiírody sdru-
Ïení Arnika Katefiina Hlavatá. „Uzavfiené a témûfi unifikované rekreaã-
ní parky ztrácejí v západní Evropû na popularitû. Lidé dávají pfiednost
individuálnímu trávení volna, men‰ím penzionÛm a originálním loka-
cím. Pfiírodních krás turisty zatím prakticky neobjeven˘ch koutÛ
západních âech je moÏné vyuÏít mnohem lépe, neÏ k v˘stavbû obrov-
ského rekreaãního parku. Zdej‰í obce by mûly sázet pfiedev‰ím na
„mûkkou“ turistiku - tedy kempy, rodinné penziony, restaurace, v˘ro-
bu krajov˘ch specialit, památky, kulturní akce a slavnosti, cyklotrasy
a nauãné stezky. Takové projekty vytváfiejí dlouhodobou jistotu pro
místní lidi, rozvíjejí podnikavost, upevÀují místní tradice a oÏivují
neprávem pfiehlíÏen˘ venkov. K financování podobn˘ch aktivit je navíc
moÏné získat dotace z fondÛ Evropské unie,“ vysvûtlila Hlavatá.

Zastupitelstvo Boru nakonec akceptovalo pfiání místních obyvatel.
Na poslední pfiedvánoãní schÛzi revokovali zastupitelé své dfiívûj‰í roz-
hodnutí a odmítli prodat spoleãnosti Impower Finance klíãové pozem-
ky. I kdyÏ zatím není hrozba zcela zaÏehnána, pokud si zastupitelé svÛj
názor opût nerozmyslí, zÛstane snad krásná krajina Tachovska pfied
niãiv˘m vpádem masové turistiky uchránûna.

Martin Skalsk˘

pprrooggrraamm CCEENNTTRRUUMM  PPRROO  PPOODDPPOORRUU  OOBBââAANNÒÒ

V létû 2006 vyrukovala akciová spoleãnost Impower
Finance s projektem „Evropského rekreaãního a rekon-
diãního parku“, kter˘ mûl vyrÛst v blízkosti Boru
u Tachova. Areál by zcela zmûnil ráz krajiny i Ïivot tam-
ních vesnic: mûl nabízet 2.500 lÛÏek a zabrat témûfi
300 hektarÛ nedotãeného lesa. 

Obyvatelé odmítají Evropsk˘ rekreaãní park v lesích u Borovan 
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Skuteãnost, Ïe pfii povolování stavby do‰lo k nezákonnému jedná-
ní,  potvrdil ministr Ïivotního prostfiedí i zpracovatel územního

plánu. Chybování úfiedníkÛ potvrdil také ombudsman. Za poru‰ení
zákona nebyl zatím potrestán nikdo. Spoleãnost ESSA Czech dál
lisuje automobilové karosérie v zónû, která je podle územního plánu
pfiedurãena sluÏbám a neru‰ící v˘robû. A navíc se chystá svoji továr-

nu trojnásobnû zvût‰it. Je ironií, Ïe spoleãnost, která si postavila
továrnu v místech, kde vÛbec nemá co dûlat a svojí hluãnou v˘robou
pfiivedla na pokraj zoufalství desítky lidí, se ve své vnitfiní politice
zavázala „‰etfiit Ïivotní prostfiedí a dbát o dobré sousedské vztahy“...

Arnika proto spolu s místním sdruÏením Nové Úvaly vyzvala
spoleãnost ESSA a její matefiskou firmu, aby se dobrovolnû pfiihlá-
sila ke spoleãenské odpovûdnosti, problémy pfiiznala a pfiedev‰ím je
zaãala fie‰it. Skuteãné fie‰ení pro místní obyvatele, donucené sdílet
hluk lisovny, je v‰ak pouze jedno: pfiemístûní v˘roby ESSA do
vhodné prÛmyslové zóny.

Lisovnû se aÏ dosud z Úval nechtûlo. Do hry v‰ak ponûkud para-
doxnû vstupují investiãní pobídky v hodnotû 315 milionÛ Kã slíbe-
né státem. Jde o peníze, nad kter˘mi ani tak velká spoleãnost jako
ESSA nemÛÏe jen tak mávnout rukou. Peníze v‰ak chce firma ãer-
pat aÏ po roz‰ífiení v˘roby. Trojnásobné zvût‰ení továrny je v‰ak
ponûkud velk˘m soustem i pro úfiady, které zatím ochotnû zavíraly
oãi nad územním plánem. Poohlédnout se po jiné lokalitû tak zaãa-
lo b˘t ve vlastním zájmu samotného podniku. S penûzi na pfiesun
ale spoléhá na stát, kter˘ pr˘ situaci zapfiíãinil.

K vyfie‰ení situace mÛÏete pfiispût i vy sv˘m podpisem pod v˘zvu
vefiejn˘m institucím k urychlení pfiesunu na internetové adrese
http://cepo.arnika.org/uvaly. Pro obyvatele Úval je to jedineãná
(a moÏná jediná) ‰ance na to, Ïe nakonec opravdu budou Ïít v klid-
ném prostfiedí, které si vysnili.  

Luká‰ Matûjka, Marek Jehliãka

Arnika vyzvala továrnu, aby opustila v˘robu v obytné ãásti Úval

Pfiedstavte si, Ïe Vás pfiestane bavit Ïivot v hluãném
mûstû. Po dlouhém rozvaÏování a pátrání po vhodném
místû si vyhlédnete klidnou obec nedaleko Prahy, blíz-
ko lesa. Vezmete své celoÏivotní úspory, zadluÏíte se,
koupíte si pûkn˘ pozemek a zaãnete stavût. KdyÏ pak
po úmorné dfiinû se stavbou domu vyãerpaní, ale
‰Èastní usednete do novû koupeného kfiesla a vyhléd-
nete z okna, v‰imnete si, Ïe na sousední parcele se
nûco dûje. Za pár mûsícÛ tam vyroste lisovna automo-
bilov˘ch dílÛ, zakryje vám v˘hled na les a zaãne vyrá-
bût na tfii smûny. ObtûÏuje vás hluk, v létû nemÛÏete
otevfiít okna. Dojde vám, Ïe jste v pasti. DÛm u továr-
ny nikomu neprodáte. Navíc zjistíte, Ïe továrna byla
postavena zcela ilegálnû. Îe to není moÏné? Omyl.
Pfiesnû to se stalo lidem v Úvalech u Prahy.
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...aneb Arnika v regionech
Arnika Praha

PraÏská poboãka Arniky pfiipravila opût zajímavé pfiedná‰-
ky o Ïivotním prostfiedí. Konají se vÏdy druhou stfiedu
v mûsíci od 18.00 v kanceláfii Arniky (kromû prázdnin). Na
svatého Valent˘na, 14. 2., si budeme povídat s Katefiinou
Hlavatou o plánování v oblasti vod a nápadu postavit 200
nov˘ch pfiehrad. O mûsíc pozdûji, 14. 3., pfiedstavíme novou
prioritní kampaÀ Arniky „Nehrajme si s PVC“ a její vedoucí
Miroslavu Jopkovou. PÛvodní kampaÀ Zdravotnictví bez
PVC tak roz‰ífiila svÛj zábûr i o dal‰í oblasti, kde se mÛÏeme
setkat s PVC a jistû bude zajímavé se dozvûdût, jak se mÛÏe-
me PVC bránit a jak ho lze nahradit.

Budu ráda, kdyÏ si najdete ãas a zastavíte se u nás v Arni-
ce - mj. uvidíte novou kanceláfi, která se nachází v pfiízemí
pfies dvÛr a kde je vám také k dispozici knihovna a videotéka
s ekologickou tématikou.            Lenka Petrlíková Ma‰ková

Arnika âeské Budûjovice
V âesk˘ch Budûjovicích se Arnika vûnuje pfiedev‰ím proble-

matice dovozÛ odpadÛ ze zahraniãí. SnaÏíme se pomoci znepo-
kojen˘m obãanÛm obce HÛry u âesk˘ch Budûjovic, do které
proudí tuny odpadu z Rakouska a Nûmecka.

Také jsme se zapojili do projektu „Podpora úãasti vefiejnosti
pfii plánování v oblasti vod“, v rámci kterého jsme poskytovali
informace a poradenství obcím i jednotliv˘m obãanÛm dotãe-
n˘m plánovanou stavbou pfiehrad, které byly zahrnuty v Plánu
hlavních povodí. Arnika a dvû jihoãeské obce se pfiipojily k otev-
fienému dopisu vládû, kter˘ poÏadoval vy‰krtnutí tûchto pfiehrad
z plánu a otevfiení dal‰ích jednání k problematice; a uspûli jsme!

V ulicích âesk˘ch Budûjovic jsme dále uspofiádali dva
infostánky, na kter˘ch jsme pfiedstavili ãinnost Arniky. Dvû Ïeny
zaujala na‰e práce natolik, Ïe se k nám rozhodly pfiidat jako dob-
rovolnice. Bez jejich pomoci si ãinnost poboãky uÏ ani nedoká-
Ïeme pfiedstavit.

Z plánovan˘ch akcí stojí kaÏdopádnû za zmínku v˘stava foto-
grafií „Chemické havárie - ne‰tûstí, o kter˘ch prÛmysl nemluví -
rizika, kter˘m mÛÏeme pfiedejít“. VernisáÏ v˘stavy se bude konat
16. února od 19:00 hodin v literární kavárnû Mûsíc ve dne, na
které mimo jiné zahraje noisová kapela  ze západních âech s pra-
covním názvem „Kdysi byli soustruÏníky“. V˘stava bude v pro-
storech kavárny po ãtyfii t˘dny. Jitka Straková

Arnika Dûãín
V rámci kampanû „Budoucnost bez jedÛ“ jsme v Ústí nad

Labem uspofiádali cyklus akcí s názvem „30 dní za ãistou zemi,
vzduch a vodu“. Jejich souãástí byl i informaãní stánek, kde lidé
mohli podepsat v˘zvu poÏadující nahrazení toxické rtuti pouÏí-
vané pfii v˘robû chlóru ve Spolchemii za ‰etrnûj‰í technologii.
Také se mohli seznámit s informacemi o chemick˘ch látkách
vznikajících a pouÏívan˘ch v tomto chemickém provozu. Cyklus
jsme ukonãili „Pochodem za ãistou zemi vzduch a vodu“, kter˘
jsme symbolicky zahájili pfiímo pfied branami Spolchemie.
Cílem v‰ech akcí bylo upozornit na rizika pouÏívání a produkce
toxick˘ch látek v prÛmyslu. 

Na základû podnûtu obãanÛ Obloukové ulice v Dûãínû jsme
podali podnût CHKO âeské stfiedohofií k pro‰etfiení kácení
nûkolika desítek stromÛ a kefiÛ, které padly kvÛli roz‰ifiování
firmy Rabat a.s. Dfieviny tlumily hluk a chránily místní obyvate-
le pfied nadmûrnou zátûÏí z Ïeleznice. Nyní nám dalo CHKO
âeské Stfiedohofií za pravdu, kdyÏ rozhodlo, Ïe kácení povolené
mûstsk˘m úfiadem v Dûãínû bylo v rozporu se zákonem.              

Kamil Repe‰

Arnika Jihlava
Jihlavská poboãka Arniky se vûnovala dvûma hlavním zdro-

jÛm zneãi‰tûní, které trápí obyvatele Vysoãiny - jihlavskému
Kronospanu a havarované skládce v Pozìátkách na Tfiebíãsku.
Arnika uvítala, Ïe Kronospan chce nainstalovat nové filtry, které
sníÏí emise prachu a organick˘ch látek. ZároveÀ jsme v‰ak
navrhli, aby firmû byla uloÏena povinnost pravidelného monito-
ringu formaldehydu. Mûsto Jihlava se k poÏadavku pfiipojilo.

V pfiípadû skládky v Pozìátkách bylo ukonãeno pfiipomínko-
vací fiízení k posudku dokumentace vlivu zámûru „Oprava
a rekonstrukce skládky Pozìátky“ na Ïivotní prostfiedí (EIA).
Z následující vefiejné diskuse bylo zfiejmé, Ïe místní obãané
nesouhlasí s jak˘mkoliv dal‰ím provozem skládky a nevûfií tomu,
Ïe by provoz po rekonstrukci mohl b˘t bezpeãn .̆ Stanovisko
místních obãanÛ podpofiil senátor za Tfiebíãsko Vítûzslav Joná‰.

Jana Vitnerová

Arnika Ostrava
Ostravská poboãka stále usiluje o vyhlá‰ení ptaãí oblasti

NATURA 2000 v Dolní Lutyni v pÛvodní, nezmen‰ené
podobû, místo v˘stavby prÛmyslové zóny. Po podepsání
„Deklarace porozumûní“ mezi zástupci státu a Hyundai na
jedné stranû a ekologick˘mi organizacemi na stranû druhé
v listopadu 2006 se snad opravdu podafiilo hrozbu v˘stavby
této prÛmyslové zóny zastavit.

Podafiilo se nám odvrátit pokácení 17 zdrav˘ch lip v Opav-
ské ulici, které mûly padnout za obûÈ roz‰ifiování vozovky.
Krajsk˘ úfiad nakonec potvrdil na‰e v˘hrady a v˘hrady více
neÏ osmi stovek obyvatel Poruby, ktefií podepsali petici proti
kácení. Ohlá‰ení, na jehoÏ základû se mûly úpravy silnice pro-
vést, je totiÏ podle krajského úfiadu protiprávní. Stromy jsou
tak prozatím zachránûny. 

Spoleãnû s dal‰ími ostravsk˘mi ekologick˘mi organizacemi
se i ostravská Arnika zaãíná pfiipravovat na oslavy Dne Zemû
- 22. dubna 2007. Pfiipravena bude spousta her a soutûÏí pro
dûti a mládeÏ. Na místû nebude chybût ani infostánek s peticí
a informacemi o ãinnosti Arniky.                   Helena VáÀová

Arnika Broumov
Arnika Broumov uspofiádala na místním gymnáziu v˘sta-

vu Budoucnost bez jedÛ, kterou zahajovala pfiedná‰ka Ing.
Milana Havla o problematice toxick˘ch a ‰kodliv˘ch látek.
Zapojili jsme se také do projektu Broumovská zahrada,
jehoÏ cílem je propojení dvou zahrad ‰kolsk˘ch zafiízení
a zpfiístupnûní tohoto místa vefiejnosti. Zahrada by mûla b˘t
otevfiena v fiíjnu leto‰ního roku.          Katefiina Szaffnerová



❊ Proã sis vybrala práci
právû ve sdruÏení Arnika?

NeÏ jsem pfii‰la do Arniky,
v‰echna má zamûstnání byla
v komerãní sféfie. Stále jsem
hledala, co by mne vlastnû ba-
vilo a naplÀovalo, ale nena-
cházela jsem nic opravdu zají-
mavého. Pochopila jsem, Ïe
není problémem vlastní náplÀ
práce, ale úãel a lidi, pro které
ji dûlám. To mû zavedlo na
cestu hledání práce v nezisko-
vém sektoru. Pfiíroda mi je
nejblíÏe a inzerát Arniky byl
tedy jasn˘m pokraãováním
v mém hledání. 

❊ Na‰la jsi v Arnice to, co jsi hledala?
Abych byla zcela upfiímná, tak jsem ani nemûla konkrétní pfied-

stavu, co vlastnû touÏím najít. KaÏdopádnû jsou tu lidé s podob-
n˘mi zájmy a názory jako jsou ty mé. Práce je zajímavá a pestrá.
Myslím, Ïe ve víc jsem ani nedoufala. Jsem ráda, Ïe jsem mezi
touhle partou lidí, ktefií se v dne‰ní dobû snaÏí bojovat za dobrou
vûc. Není to snadné a já jsem ráda, Ïe mohu b˘t trochu u toho.
❊ Co bys chtûla v Arnice dokázat?

Nemám pocit, Ïe tady v Arnice mám nûco dokazovat. Na své
pozici vedoucí Koordinaãního centra bych spí‰ chtûla b˘t takov˘m
pevn˘m bodem pro kolegy, ktefií jsou v terénu a ten boj proÏívají
„na blízko“. Pfiála bych si b˘t jim dobr˘m t˘lem a jistotou, Ïe v‰ech-
ny „organizaãní záleÏitosti“ jsou v pofiádku a nemusí se o nû starat.
Sv˘ch kolegÛ si váÏím, jsou to odborníci na urãitou problematiku
a já jim chci pomoci alespoÀ bezpeãnû zaji‰tûn˘m zázemím.
❊ Co je tv˘m Ïivotním krédem, pfiípadnû snem?

V poslední dobû mám pocit, Ïe v‰e je tak bájeãné, Ïe si ani
nemám co více pfiát. Mám práci, která mû baví, a okolo sebe lidi,
ktefií mi rozumí a je nám spolu fajn. TakÏe já ani snad nemám o ãem
snít. Snad jen o tom, Ïe jednou budu moci b˘t je‰tû více v pfiírodû,
toulat se lesem a loukou a cítit se zase souãástí toho v‰eho. To mi
v Praze trochu chybí. A krédo, které dle mého názoru platí? „Jaké
si to udûlá‰, takové to má‰!“ Hodnû vûcí ãlovûk mÛÏe ovlivnit a mûl
by se snaÏit b˘t ‰Èastn˘ a spokojen .̆ Já teì i díky Arnice ‰Èastná
a spokojená jsem. Pfieji v‰em, aby se jim jejich sny splnily a mohli
si uÏívat Ïivota dle sv˘ch pfiedstav.                                             (red)

MMOOZZAAIIKKAA  ZZPPRRÁÁVVYY  ZZ  AARRNNIIKKYY

Dnes vám pfiedstavujeme Evu Vejvodovou, která po
Markétû Barto‰ové pfievzala vedení Koordinaãního
centra Arniky. Evû Vejvodové je 29 let, je rozvedená,
bezdûtná a narodila se ve znamení Vah. Sama v‰ak
o sobû fiíká, Ïe je Váhou velmi netradiãní a cítí se b˘ti
spí‰e Lvem.

Arnika pfiedstavuje nové ãleny t˘mu
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Proã je dÛleÏité b˘ti v Arnice?
V Dánsku je 5 miliónu obyvatel a 15 miliónÛ ãlenÛ rÛzn˘ch

neziskov˘ch organizací. To znamená, Ïe kaÏd˘ obyvatel je ãle-
nem prÛmûrnû 3 neziskovek. Jak by asi obstáli âe‰i? Nabízím
vám moÏnost b˘t ãlenem nebo pfiispûvatelem alespoÀ jedné
organizace - Arniky.

O tom, co Arnika dûlá, se dozvíte ve ãtvrtletníku, na inter-
netu nebo v e-mailech od nás. Nemusím vás proto asi pfie-
svûdãovat, Ïe je dÛleÏité chránit Ïivotní prostfiedí. Arnika si
vybrala tfii oblasti pÛsobení a snaÏí se v nich dosáhnout vidi-
teln˘ch zmûn. Díky kampani Budoucnost bez jedÛ se napfií-
klad soustfiedûn˘m tlakem a celostátní peticí podafiilo dosáh-
nout uzákonûní Integrovaného registru zneãi‰Èování, kter˘
nám pomáhá dozvûdût se o toxick˘ch látkách vypou‰tûn˘ch
jednotliv˘mi podniky. Dafií se nám také kontrolovat vládu, zda
neoprávnûnû nevyfiazuje cenná území z evropské soustavy
Natura 2000. V neposlední fiadû pomáháme desítkám obãa-
nÛ, ktefií chtûjí chránit pfiírodu ve svém okolí. 

KaÏdá nevládní organizace je silná nejen sv˘mi úspûchy,
ale také poãtem lidí, ktefií za ní „stojí“. Proto je pro nás pod-
pora kaÏdého jednotlivce tak dÛleÏitá!  V Arnice je místo pro
mnoho názorÛ a je‰tû pro více rukou ochotn˘ch pomoci. Tou
pomocí mÛÏe b˘t, Ïe se stanete ãlenem, pfiispûvatelem nebo
dobrovolníkem.

Chcete-li na‰i ãinnost poznat, získat nové zku‰enosti a roz-
‰ífiit si své vûdomosti, mÛÏete zaãít jako dobrovolník. âinností,
jak nám mÛÏete pomoci, je celá fiada. Pokud ve Va‰em mûstû

je poboãka Arniky, mÛÏete pomoci pfiímo pfii plánování její ãin-
nosti, úãastí na akcích nebo pomocí v kanceláfii. Pokud tomu
tak není, mÛÏete zaloÏit kontaktní místo Arniky (rádi vám pora-
díme, jak na to) nebo se zapojit do celostátních aktivit, jako je
napfi. ‰ífiení letákÛ Arniky, tvorba nástûnek, pfieklady aj.

Nezb˘vá-li vám ãas na aktivní pomoc, ale pfiesto chcete
pomáhat, mÛÏete se stát na‰ím pfiispûvatelem. Budete od nás
dostávat 4x roãnû Arnikum a v˘roãní zprávu, takÏe budete mít
pfiehled, jakou ãinnost dûláme a k ãemu jste finanãnû pfiispûli.
Pfiispût mÛÏete jednorázovû nebo pravideln˘m bankovním pfie-
vodem (mûsíãním ãi ãtvrtletním), kter˘ nám umoÏní si lépe plá-
novat ãinnost a dá nám pocit va‰í pravidelné a stabilní podpory.

Chcete-li spojit oba v˘‰e zmínûné zpÛsoby pomoci, staÀte
se ãlenem Arniky! Budete-li mít ãas, mÛÏete pomoci Arnice
pfiímo, a souãasnû za vá‰ ãlensk˘ pfiíspûvek budeme moci rea-
lizovat na‰e aktivity. Navíc jako ãlen máte moÏnost rozhodo-
vat o dal‰ím smûfiování organizace, a to pfiedev‰ím na Valné
hromadû, která se koná kaÏdoroãnû na podzim, anebo na
schÛzkách poboãek Arniky.

AÈ uÏ se rozhodnete pro jakoukoli formu pomoci, budeme
vám velice vdûãní! âím více nás v Arnice bude, tím úãinnûji
budeme moci chránit Ïivotní prostfiedí pfied toxick˘mi látkami
a tunami odpadÛ v prostfiedí, pfiispût k ãist‰ím fiekám a bohat-
‰ímu Ïivotu v nich a lépe pomáhat vefiejnû aktivním obãanÛm.

Lenka Petrlíková Ma‰ková, ãlenka, 
pfiispûvatelka a dobrovolnice Arniky


